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هر چه بیش تر روی این کره خاکی زندگی کرده باشید ، فرصت بیش تری دارید 

تا چیزی از خود به یادگار بگذارید 

کم نیستند بانوانی که در پس داستان موفقیت شان، ردپایی 
از تلاش و کوشش بجا مانده و همت، ذوق و استعدادشان 
مثال زدنی شده است. نازنین بزرگی زاده، یکی از این بانوان 
افتخارآفرین است که حالا در دهه سوم زندگیش پر از تجربه 
و امید، موفقیت هایش را به نظاره نشسته است. بزرگی زاده را 
از همان سال های نخست فعالیتش در حوزه طراحی صنعتی، 
مجله صنعت کفش می شناسد و به وجودش افتخار می کند. 
طراحی  مسابقات  در  تلاشگر  بانوی  این  موفقیت  بهانه  به 
جهانی کفش در این شماره از مجله صنعت کفش گفت وگویی 

با وی داشته ایم که در ادامه می خوانید. با ما همراه باشید.
در ابتدای این گفت وگو مختصری از خودتان برایمان بگویید.

و  دارم  سال   33 هستم.  شیراز  اهل  و  بزرگی زاده  نازنین 
طراحی  ارشد  کارشناسی  و  کارشناسی  دوره  غ التحصیل  فار
صنعتی از دانشگاه الزهرای تهران هستم. از آذر 1396 یعنی 
غ التحصیلی از مقطع کارشناسی کارم  حدود 3 ماه بعد از فار
را در زمینه کفش به صورت رسمی در شهر شیراز شروع کردم.

داستان ورودتان به حوزه کفش از کجا شروع شد؟
داستان ورود من به صنعت کفش طولانی است و به سال ها 
قبل برمی گردد. در ترم دوم مقطع کارشناسی، به واسطه پروژه 
درس خلاقیت استاد محمدرضا کتابی، ورود من به صنعت 
کفش شروع شد که علاقه را درمن به وجود آورد و تصمیم 
گرفتم این پروژه را ادامه دهم. هر روز علاقه ام به این حوزه 
بیشتر می شد و به دنبال کسب اطلاعات بیشتر از آن بودم. 
معدود منابعی که درباره صنعت کفش بود را مطالعه و در 
همان  در  می کردم.  شرکت  کفش  صنعت  نمایشگاه های 
سال ها با مجله صنعت کفش آشنا شدم. در آن سال ها، منابع 
مطالعاتی خیلی محدود و در حد دو، سه کتاب ترجمه شده 
و انگلیسی بود. در مدت تحصیل چه در دوره کارشناسی و 
چه ارشد، درباره بخش های گوناگون کفش از مدل سازی پایه 
پاشنه گرفته تا طراحی فروشگاه های فروش کفش، مطالعه و 
فعالیت کردم. حتی مدتی در کفش البرز مشغول به کار شدم. 
در این مدت چیزهای زیادی از اساتیدم آموختم و همواره 
از صنعت  بیشتر  با شناخت  نهایت  در  آنها هستم.  قدردان 
کفش مطمئن شدم که می خواهم آینده شغلی ام در همین 
صنعت باشد؛ از این رو تصمیم گرفتم فعالیتی کوچک در این 

صنعت شروع کنم.

از برندتان برای ما بگویید. داستان تایمو از کجا شروع شد؟
در ابتدا و در همان دوران تحصیل، بیشتر فکرم درگیر این بود 
که در صنعت کفش در کدام حوزه فعالیت کنم، چه محصولی 
با چه کیفیت و چه ویژگی متمایزی را ارائه دهم و مشتریان 
من چه کسانی هستند. بعد از پاسخ دادن به این پرسش ها 
از  را تیک می زدم. بعد  این موارد  با جزئیات کامل، یکی یکی 
غ التحصیلی چون درباره جزئیات کارم طبق یک برنامه ریزی  فار
درستی پیش رفته بودم، بلافاصله کارم را در حوزه کفش های 
کلاسیک رسمی زنانه و مردانه که تماما از چرم طبیعی دوخته و 
سفارشی به مشتری تحویل داده می شوند،  با نام برند »تایمو« 
شروع کردم. یکی از موضوعات مهم در دوران دانشجویی اسم 
برندم بود. در همان دوران چند کتاب مفصل درباره گویش های 
فرهنگ ایرانی را خواندم تا در نهایت تایمو را انتخاب کردم. 
»تایمو« کلمه ای است از گویش تفرش به معنای »همراهت 
می آیم« که از نگاه من، هم آوای خوبی دارد، هم معنایی عمیق 

در ارتباط با کفش های تولیدی ما.

شهناز صفائیگفت و گو

گفت وگو با نازنین بزرگی زاده به بهانه دریافت جایزه جهانی طراحی کفش 

منحصربه فرد قصه های  با  کفش هایی 
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ویژگی خاص کفش های تایمو چیست که آنها را 
از سایر برندها متمایز می کند؟

تقریبا از 7، 8 سالگی به طور مستمر کلاس نقاشی می رفتم. رنگ 
و قلم تا قبل از کنکور و بعد طراحی صنعتی در دوران دانشگاه، 
من  ایده  به  شدند  ختم  خوشبختانه  که  بود  موضوعی  دو 
برای کفش هایی که می خواهم به عنوان برند تایمو تولید کنم. 
کفش های برند تایمو به صورت سفارشی، طبق استایل و سلیقه 
مخاطب پتینه می شوند و هر کدام قصه منحصربه فردی دارند 
و حتی اگر خواست من هم باشد، دو جفت کفش نمی توانند 
کاملا مثل هم باشند. در کارگاه تایمو هیچ شابلون، پرینت یا 
چاپی وجود ندارد و تمام پروسه نقاشی و خوشنویسی روی 

کفش ها، با دست انجام می شود.
موفقیت شما در جایزه جهانی کفش، بهانه ما برای این گفت وگو 

بود. درباره این جایزه و نحوه شرکت تان برای ما بگویید؟
چهارمین دوره برگزاری جایزه جهانی کفش، امسال در سوئیس 
برگزار شد و من هم در آن شرکت کردم. این جایزه در سه سطح 
تعلق می گیرد. کمپانی ها، طراحان مستقل  به شرکت کنندگان 
و دانش آموزان یا طراحان نوظهور می توانند در این مسابقات 

شرکت کنند و محدودیتی برای شرکت  در آن وجود ندارد.
برگزارکنندگان این مسابقه رویکرد خلاقانه برای ارتقای صنعت 
کفش دارند. پلتفرم آن بسیار قدرتمند و جامع طراحی شده و 
تمام شاخه های طراحی کفش، از مد و فشن گرفته تا انواع 
کفش های ورزشی و... را در برمی گیرد. براساس اطلاعات سایت 
جی اف ای، داوران جایزه امسال، 30 نفر از فعالان و متخصصان 
صنعت کفش از کشورهای گوناگون از جمله امریکا، کانادا، چین، 
ایتالیا، سوئیس، هند، انگلستان، پرتغال، آلمان و... بودند. در 
ورزشی،  اصلی کفش شامل کفش های  این مسابقه 4 دسته 
نهایت  در  و  پایداری  رویکرد  با  فشن، کفش های  کفش های 
کفش هایی نامزد جایزه ویژه، با بیش از 28 زیرمجموعه تعریف 
شده بود تا شرکت کنندگان بتوانند آثارشان را در این دسته ها 

ارسال کنند.
درباره طرحی که برای این مسابقه ارسال کردید و در نهایت برنده 

هم شد برای ما بگویید؟
زنانه نوک تیز  این مسابقات، یک کفش  به  ارسالی من  طرح 
با پاشنه ده سانتی متری بود. روی این کفش تصویری از دُم 
ماهی فایتر )ماهی جنگجو( کار شده بود. البته با طراحی این 
کفش در سال 1397 برای اولین در جشنواره سی پال شرکت و 
خوشبختانه رتبه اول طراحی کفش را کسب کرده بودم. دوست 
داشتم یک بار دیگر داوران جدید که نگاه جهانی دارند و در ایران 
ساکن نیستند آن را مورد قضاوت و سنجش قرار دهند و به 
همین دلیل آن را برای مسابقات جهانی کفش هم ارسال کردم. 

طراحی این کفش و اسم آن به شعر »ماهی« شاملو نگاه داد؛ 
شعری طولانی که دو بیت آخرش این است...

آه ای یقینِ گم شده، ای ماهیِ گریز
در برکه های آینه لغزیده توبه تو!

من آبگیرِ صافی ام، اینک! به سِحرِ عشق؛
از برکه های آینه راهی به من بجو!

زمینه بی رنگ کفش برگرفته از آینه، آبگیر و زلال بودن و شفافیتی 
است که در متن شعر آمده و در سطح کفش یقین و حضور 
ماهی که در حال لغزیدن است، نشان از حرکت و پویایی دارد.

در ادامه این مسیر، چه چشم انداز و آینده کاری برای برندتان 
متصور هستید؟

روشن  افق های  به  رو  نگاهم  در 12 سال گذشته همواره  من 
و اتفاقات سبز بوده است. آنچه برای من اهمیت دارد، ادامه 
دادن، رشد کردن و لذت بردن از جوانه های جدید کارم است. هر 
قدر بتوانم پیشرفت کنم و یک قدم پیش تر بروم و در واقع سطح 
لذت بردنم، از کارم را بالا ببرم، برای من مسیر ایده آل و مطلوب 
خواهد بود؛ بنابراین نقطه خاصی را نمی توانم مشخص کنم و 
به نوعی دوست دارم از مسیر بودن در صنعت کفش و خلق هر 

جفت کفش تا نهایتی که می توانم لذت ببرم.
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اگر بتوانید موهبت تجربه خود را به نسل آتی بسپارید ، این 

خردمندی هیچ گاه پیر نمی شود. 
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به عنوان یک بانوی فعال در صنعت کفش در این مسیر با 
چه مشکلاتی مواجه بوده اید و چگونه توانسته اید موفق 

عمل کنید؟
در ابتدای فعالیتم در این صنعت، مشکلات خیلی زیادتر 
بود و حتی با معرفی نامه هم به سختی اجازه حضور در یک 
کارگاه را پیدا می کردم و سوالاتی مانند اینکه این صنعت 
را  آن شوید  وارد  است، شما چگونه می خواهید  مردانه 
بارها می شنیدم که در نهایت با اصرار من روبه رو می شدند 
و حضور من را می پذیرفتند. البته در حال حاضر حضور 
زنان در صنعت کفش نسبت به قبل خیلی بهتر شده است.

شناخت بازار و تامین مواد اولیه مشکل دیگری بود که با 
آن روبه رو بودم. اخیرا هم در این بخش، با تغییر روزانه 
این  البته  است.  بسیار سخت شده  ادامه کار  قیمت ها، 
معضلی است که برای کل صنعت و تولید تبدیل به چالش 

شده است.
 در این میان، اما بدقولی و عدم مسئولیت پذیری فعالان این 
صنعت در ارائه محصول یا خدمات، در این مدت بزرگ ترین 
مشکل من بوده و هست. متاسفانه گاه یک برند مطرح، 
که البته تعدادشان هم کم نیست، وظیفه شناسی لازم را در 
قبال مشتریان خود ندارد و این بسیار تاسف برانگیز است. 
این  وظیفه شناس  فعالان  تمام  به  نسبت  اینکه  ضمن 
صنعت ارادت دارم، اما به هرحال این معضل هم وجود 
دارد و نمی توان آن را نادیده گرفت. جالب اینجاست که 
در نقدهایی که به این موضوع داشته ام، بارها شنیده ام 
که این بدقولی ها در صنعت کفش، امری طبیعی است. 

بسیار  بار  یک  این 
این  برای  منفی 
و  است  صنعت 
پاسخ درستی  اصلا 
از  بجا  نقدی  به 

عدم مسئولیت پذیری، نیست. با این 
پاسخ، یعنی خیلی راحت اشتباهات 
و بدقولی ها را توجیه می کنیم، بدون 
اینکه بهتر کردن وضعیت و قرار گرفتن 

در مسیر درست تلاش کنیم.
 در نهایت، آنچه در این مدت بر من 
گذشت باعث شد در مسیر شغلی که 
فعالیت می کنم، تلاش کنم تا جایی که 
امکان دارد عدم مسئولیت پذیری را به 
حداقل ممکن برسانم و درباره تمام 
کسانی که با آنها در ارتباط هستم، چه 
در فرآیند تولید و چه ارائه محصول، 

وظیفه شناس و خوش قول باشم.
و در پایان اگر صحبت دیگری دارید، 

بفرمایید.
اساتید  از  می کنم  تشکر  صمیمانه 
دانشگاه و صنعت کفش و خانواده 
مسیر  این  در  که  دوستانی  و  عزیز 
همیشه راهنما و هم قدم من بوده اند. 
در پایان دوست دارم یک دوبیتی از 

عطار را تقدیم تان کنم...
 گر مرد رهی درون خون باید رفت

از پای فتاده سرنگون باید رفت
تو پای به ره نهِ و هیچ مپرس
خود ره گویدت چون باید رفت


